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a r m a n m e l i . i r سخنگوی وزارت امور خارجه خبر داد:   
 خبرهاي تازه از روابط
 با كشورهاي منطقه 

  باكو قول داده نگراني هاي ما را برطرف كند؛ 
اقليم كردستان هم پايگاه هاي گروهگ هاي 

تروريستي را جمع مي كند

گفت وگــو
صباح زنگنه در گفت وگو با »آرمان ملی«:   
 احياي برجام روابط ايران با عراق 

و كل منطقه را دگرگون مي كند 
 برای غرب عراق نقشه كشيده اند

 مشاركت در انتخابات عراق بسيار كم بود

آرمان ملی: سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان 
تأکید کرد: ایران درخصوص موضوع امنیت ملی خود 
هیچ گاه با کسی شوخی نداشته و ندارد و همسایگان ما 
به خوبی این قضیه را می دانند و پیام های قاطعی در این 
زمینه از سوی ایران به همسایگانش ارسال شده است. اهم 

اظهارات خطیب زاده در ادامه آمده است.
  عدم ارائه سوخت به هواپیمای وزیر امور خارجه، 
خبرسازی است و سفر آقای امیرعبداللهیان به سوریه از 
قبل تنظیم شده بود. اگر به گفت وگوی هفته پیش مان دقت 
کنید،  اعلام کردم که بعد از سفر مسکو ایشان در دو ایستگاه 
دیگر توقف خواهند داشت که برخی از دوستان در مورد 
این دو ایستگاه نیز از من پرسیدند. این دو ایستگاه لبنان 
و سوریه بودند. گویی برخی دوست ندارند که این سفرها 
موفقیت خود را داشته باشد و این حواشی درست می شود. 
هیچ درخواستی برای سوخت گیری در لبنان وجود نداشته 

و احتیاج به سوخت گیری نبوده است.
  بارها به دوستان خود در اقلیم کردستان و دولت 
مرکزی عراق گفته ایم که فعالیت های این گروهک های 
تروریستی با حسن همجواری همخوانی ندارد. پیام قاطعی 
را از سوی ایران در این زمینه ارسال کرده ایم و تأکید 
کرده ایم که باید پایگاه های فعالیت  های این گروهک های 
تروریستی جمع شود.  این پایگاه دیگر نمی تواند منبع 
ناامنی علیه ایران باشد و هرجا لازم باشد به این گروهک ها 

پاسخ داده می شود.
   من همه دوستان را دعوت می کنم به عدم انتخاب 
گزینشی از صحبت هایی که گفته می شود. وزارت خارجه 
یک وزارتخانه تخصصی است و تمام امور در این وزارتخانه 
نیز تخصصی و به صورت دقیق پیگیری می شود. آقای 
دکتر ظریف نیز در مقام وزیر خارجه چند بار در مجلس 
و در مصاحبه های اخیرشان در این زمینه توضیح دادند و 
برداشت شما، برداشت دقیقی از صحبت های ایشان نیست.   
ما در ادامه مسیر و برای پیشبرد منافع کشور باید از این 

فضاسازی ها عبور کنیم. 
  توافق هیأت ایرانی و عربستانی این بود که مذاکرات 
که در پشت درهای بسته انجام می شود در فضای عمومی 
پیگیری نشود. چهار دور مذاکره با عربستان در بغداد انجام 
شده است و آخرین دور زمانی انجام شد که ما در نیویورک 
بودیم. تماس ها و دریافت پیام ها بین دو کشور بدون انقطاع 

ادامه داشته و دارد. 
  روابط ایران و آذربایجان یک رابطه طبیعی است و 
برهم زدن آن غیرطبیعی است. روابط ایران و آذربایجان 
همواره از یک منطق درستی پیروی کرده است. در عین 
حال برخی از نگرانی های ایران به مقامات آذربایجان منتقل 
شده است و این هم در چارچوب حسن همجواری و روابط 
خوب بین دو کشور بوده است. نگرانی های ما به باکو گفته 
شده است و دوستان مان در باکو گفته اند که این نگرانی ها 

را مرتفع و رفع می کنند.
   ایران با تمام طرف ها در افغانستان به ویژه طالبان 
در تماس است. اکنون بسیار زود است که در مورد دولت 
فراگیر در افغانستان اظهار نظر کنیم و همواره تأکید ما این 
بود که باید دولت فراگیر در افغانستان تشکیل شود که 
بازتاب دهنده ترکیب قومیتی،  جمعیتی و خواسته مردم 

افغانستان باشد.
  همان طور که بارها گفته ایم مذاکرات وین انجام 
می شود و روند این موضوع در داخل وزارت خارجه در حال 
پیگیری است. این مذاکرات )مذاکرات وین( گفت وگوهای 
فنی برای اطمینان از اجرای کامل برجام از سوی تمامی 
طرف هاست، لذا قرار نیست که هیچ متن و توافقنامه 
جدیدی مذاکره شود. اینکه تیم مذاکره کننده چگونه 
است همان طور که می دانیم در دوره های قبل نیز بنا به 
نیاز، نمایندگانی از دستگاه های مرتبط و دخیل از جمله 
بانک مرکزی، وزارت نفت در این مذاکرات بوده اند و اکنون 
نیز همین گونه است. مهم این است که تداوم از حیث 
گفت وگوها انجام خواهد شد. شبانه روز دوستان ما در حال 
مرور مباحث هستند. ما حتی یک ساعت را بعد از اینکه 
فرآیند بررسی داخلی در مورد مذاکرات به جمع بندی برسد 
از دست نخواهیم داد که تاریخ مذاکرات را نهایی کنیم. 
روزهای آتی، روزهایی خواهد بود که فعالیت ها و تعاملات 
دیپلماتیک بیشتری را در حوزه برجام و گفت وگوهای وین 

شاهد خواهیم بود.
   صدراعظم آلمان و مقامات دیگر کشورهای اروپایی 
باید توجه داشته باشند که اگر بی عملی اروپا نبود، جسارت 
ترامپ نمی توانست اتفاق بیفتد، چنانکه از برجام خارج 
شود و قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت را نقض کند. ترامپ 
این اقدام را انجام داد و در برابر این اقدامات پایتخت های 
کشورهای اروپایی از جمله برلین تماشاچی بی عملی در 
برابر این اتفاقات بودند.   طرف هایی که به مذاکرات وین 
می آیند باید با این درس بیایند که راه فراری برای اجرای 
تعهدات شان ذیل برجام ندارند. باید اطمینان کامل به ایران 
بدهند که این بار هیچ طرفی نقض برجام را نخواهد کرد و 
به بهانه های واهی تعهدات خود را زیر پا نمی گذارند. آلمان 
بسیاری از توافقاتی که در دوران برجام با ایران انجام داده 
بود را انجام نداد و مطمئن هستم که صدراعظم آلمان از 
همه این جزئیات خبر ندارد و اگر هم ندارد وزارت خارجه 

آلمان این موارد را به اطلاع وی خواهند رساند.
  با تمامی طرف های رزمایش جمهوری آذربایجان در 
منطقه خزر روابط کاملا نزدیکی داریم و جای نگرانی خاصی 
نبوده است. مسأله مهم در این زمینه درک شرایط منطقه ای 
و همچنین رعایت اصول و توافقات قبلی درخصوص خزر 
است. اینها مواردی است که باید به آن توجه کرد. در چند 
وقت اخیر چندین رزمایش در این منطقه برگزار شده است 
که برخی از این رزمایش ها نمایشی بوده است و این درست 

نیست. منطقه ما احتیاج به آرامش دارد.
  یکی از مشکلات لبنان موضوع برق است و ایران با 
تمام توان این آمادگی را دارد که با مشارکت دولت لبنان و 
همکاری آنها و از طریق صدور خدمات فنی مهندسی این 

کار را انجام دهد تا شاهد عبور لبنان از این مشکل باشیم.
 از روزی که جنگ آذربایجان و ارمنستان تشدید شد، 
این ابتکار مطرح شد و ایران از این ابتکار استقبال کرد، 
گرچه برخی از طرف ها آمادگی این موضوع را نداشتند، 
اکنون دوباره این ابتکار گفته شده است و ایران از ابتکاراتی 
چون ۳+۳ یا ابتکارات مشابه که باعث کاهش تنش در 
منطقه شود استقبال می کند. ما تاکید بر این داریم که 
باید در منطقه با تدبیر دیپلماتیک کار به جلو برود. رایزنان 
اقتصادی در سفارتخانه های ایران در کشورهای مختلف 
فعال هستند. هیچ سفارتخانه ای بدون رایزن و وابسته 

اقتصادی نیست.
   ایران درخصوص امنیت ملی اش هیچ گاه با کسی شوخی 
نداشته و ندارد. همسایگان ما به خوبی این موضوع را می دانند 
و پیام هایی در این زمینه با قاطعیت به همسایگان ارسال شده 
است. حضور رژیم اشغالگر قدس در نزدیکی جغرافیایی و 

همسایگی خود را در هیچ کشوری تحمل نمی کنیم.

گزارش

آرمان ملی- عليرضا پورحسين: 
رای شهرونــدان عـــراقی در انتخــابات 
پارلمانــی کـه روز یکشنبه برگزار شد، 
احتمــالا سرنوشت و آیـــنده نیروهای 
آمـــریکایی را کــه هنوز در عراق مستقر 
هستند، تعیین می کند. نتایج این انتخابات، نحوه برخورد 
بغداد با درگیری ژئوپلیتیک بین واشنگتن و تهران را نیز 
مشخص خواهد کرد. انتخابات عراق پس از توافق بین بغداد و 
واشنگتن برای پایان عملیات رزمی نیروهای باقی  مانده آمریکا 
و تبدیل ماموریت های رزمی به ماموریت  های مستشاری 
برگزار شد. وضعیت امنیتی نسبتاً پایدار در دوره گذشته 
یکی از پیامدهای این توافق تلقی می شود، به ویژه اینکه پایان 
حضور آمریکا یکی از خواسته های جناح های ضد آمریکا بود 
که بر مصطفی الکاظمی، نخست وزیر عراق در این خصوص، 
فشار آوردند. انتخاباتی که با مشارکت 4۱ درصدی مردم عراق 
برگزار شد. کشوری که در سال های اخیر به نظر می رسد تحت 
وقوع برخی اتفاقات، روابط کم رنگ تری با ایران دارد و بسیاری 
به قدرت رسیدن مصطفی الکاظمی را نیز پیامد این دور شدن 
می دانند. کشوری که در این روزها میزبان رایزنی های ایران و 
عربستان نیز است. در راستای بررسی این مسائل، آرمان ملی 
گفت وگویی با صباح زنگنه، تحلیلگر ارشد مسائل خاورمیانه 

داشته است که درادامه می خوانید.
  چه عواملی در اين برهه زمانی می تواند روابط 

ايران و عراق را بهبود بخشد؟
به نتیجه رسیدن مذاکرات وین یکی از عوامل مهم در بهبود 
روابط کشورهای منطقه با ایران است. این امر درخصوص 
عراق نیز صدق می کند و اگر برجام احیا شود، ایران و عراق نیز 
می توانند رابطه نزدیک تری داشته باشند. عراق کشوری است 
که هم بر منطقه تاثیرگذار است و هم تاثیر می پذیرد. داشتن 
منابع عظیم نفتی، عراق را تبدیل به کشوری کرده است که 
توجه های زیادی را به خود جلب کرده و همین امر نیز شاید 
منجر به افزایش تنش ها در این کشور شده است. ایران اگر 
بار دیگر از زیر فشار سیاسی و اقتصادی خارج شود، مشخصا 

می تواند با این کشور مهم روابط بهتری داشته باشد. 
   انتخابات روز يکشنبه در عراق، چه پيامدهايی

در پی خواهد داشت؟
درصد شرکت کنندگان در انتخابات عراق همواره از اهمیت 
زیادی برخوردار است و امروز شاهد هستیم در برخی مناطق 
عراق، صرفا ۲0 درصد در انتخابات شرکت کرده بودند که این 
نشانه خوبی نمی تواند باشد. عراق در شرایطی است که هر 
لحظه ممکن است بار دیگر درگیر تنش های جدی و سختی 
شود و به همین علت درصد پایین آرا نمی تواند در انتخابات 
این کشور خوشایند باشد. عراق مستعد نوسانات است و در این 
نوسانات میزان رای گیری در هر منطقه نیز اهمیت دارد. امروز 
جوامع جنوبی و مرکزی عراق رغبت بیشتری به سمت ایران 
دارند و معمولا آرای متفاوتی نسبت به جوامع غرب و شمالی 
عراق به صندوق رای می اندازند. حضور کمرنگ مناطق جنوبی 
عراق در انتخابات منجر به این می شود تا صاحبان کرسی 
پارلمان عراق که از مناطق شمالی و غربی هستند، بسته به 
کمک های عربی، آمریکایی و حتی اسرائیلی به نحوی دیگر با 
ایران تعامل کنند و عراق را نیز از ایران دور کنند. امروز یکی 
از اهداف اصلی کشورهای عربی و اسرائیل، غرب عراق است 
و نقشه هایی نیز برای این منطقه کشیده شده است. این رویه 
مشخصا عراق را ملتهب خواهد کرد. میزان پایین مشارکت 
در انتخابات عراق می تواند ثبات در این کشور را به خطر 
اندازد و از این پس ائتلاف سازی ها و تشکیل دولت در عراق 
از اهمیت بسزایی برخوردار است و باید آنها هوشیاری لازم 
را داشته باشند تا به سمت این تنش ها گام برندارند. میزان 
مشارکت پایین مردم در انتخابات عراق، مسلما کار را برای 
سیاستمداران این کشور سخت می کند. شاید در سایر کشورها 
نیز میزان مشارکت در انتخابات در همین حدود عراق باشد اما 
مشخصا وضعیت میدانی آنها کاملا متفاوت است و به همین 

علت عراق نیاز به میزان مشارکت بیشتری در انتخابات دارد.
  عربستان در ميدان عراق به چه شکلی ايفای نقش 

می كند و چه اهدافی را دنبال می نمايد؟
بعد از سقوط صدام عملًا نیروهای آمریکایی در عراق حاضر 
می شوند و عراق را اشغال می کنند. در این میان عربستان 
از حضور نیروهای آمریکایی در عراق راضی بود و هنوز هم 
این چنین است اما از تشکیل دولت شیعه خیلی روی خوشی 
نشان ندادند. سفارت آنها نیز مدت های مدیدی طول کشید تا 
افتتاح شود. عربستان احساس می کند عراق و دولت های عراق 
بعد از سقوط صدام به ایران بیشتر تمایل دارند. شاید یکی از 
دلایل دیر باز کردن سفارت در عراق همین درک و فهم بوده 
است. بعد از آمدن دونالد ترامپ مقداری روابط بین عربستان 
و عراق بهبود یافت و عربستان درصدد راه اندازی مزارع بزرگی 
در عراق و سرمایه گذاری در کشاورزی عراق است. امروز نیز 
عراق امیدوار است با همکاری اقتصادی با عربستان بتواند مانع 
از صدور نیروهای افراطی و تکفیری از عربستان به عراق شود 
و احتمال و انتظار دارند که چنین شود. ایران از طرف دیگر 
مایل است عراق هر چه زودتر در برابر موج ترور مستقر شود 
و مقاومت کند و  همکاری اقتصادی، سیاسی، اجتماعی، 
فرهنگی، امنیتی و نظامی با عراق هم توسعه یابد. مشخصا 
اگر ارتباط ریاض با تهران از سر گرفته شود، خیلی از مشکلات 
منطقه هم حل می شود. اگر عربستان اعلام آمادگی برای 
گفت وگو با ایران کند و مسائل دو جانبه و چندجانبه را به بحث 
گذارد، تبعا نتایج بهتری می تواند داشته باشد و در منطقه هم 
آرامش بیشتری حاصل خواهد کرد. چرا که موضوع یمن یک 
موضوع حیاتی برای عربستان است و ایران هم حمایت های 
سیاسی و معنوی که از یمنی ها دارد، می تواند کمک به 
رسیدن به راه حل مسالمت آمیز در یمن کند و جلوگیری از 
حضور نیروهای عربستان در یمن داشته باشد و یا محاصره 
یمن متوقف شود. در لبنان نیز این موضوع اگر همکاری 
ایران و عربستان باشد، کمک به تشکیل سریع تر دولت لبنان 
می کند و از فروپاشی اقتصادی دولت لبنان جلوگیری می کند 
و در عراق هم می تواند به امنیت بیشتر عراق و به توسعه عراق 

کمک شود.

آرمــان ملــی- حميـد شجاعی: منطقـه 
خاورمیانه دارای بزرگترین ذخایر نفت و گاز جهان 
است و منطقه ای بکر برای سرمایه گذاری کشورهای 
فرامنطقه ای به شمار می رود. با این حال این منطقه 
اغلب اوقات درگیر تنش و درگیری میان کشورهای 
مختلف یا گروه های تروریستی است. با این حال این 
روابط کشورها در منطقه  است که تعیین می کند چه 
روابط اقتصادی با سایر کشورها داشته باشند. ایران 
تلاش کرده همواره با گسترش حوزه نفوذ و عمق 
استراتژیک خود کشوری تاثیرگذار در منطقه باشد 
و در روابط دو جانبه یا چند جانبه بتواند از موضع 
بالا و برتر حضور پیدا کند. این در حالی است که به 
قرائت بسیاری از تحلیلگران و کارشناسان اگر ایران 
در سیاست منطقه ای خود صرفا منافع ملی خود را 
مدنظر قرار دهد و با در نظر گرفتن سیاست تنش زدایی 
منطقه ای و توسعه در داخل پیش برود، عملکرد 
بسیار بهتر و نتیجه بخش تری در سیاست منطقه ای 
خود خواهد داشت. آنچه مسلم است همکاری های 
منطقه ای خوب است اما باید منافع ملی نیز در آن 
لحاظ شود. ارتباط میان ایران و با کشورهای منطقه و 

همسایه بسیار بهتر و موثر از این می تواند باشد. 
  سياست منطقه ای

روی کار آمدن دولت سید ابراهیم رئیسی باعث شد 
تا سیاست  های کلی و روح حاکم بر دولت در حوزه های 
مختلف به ویژه در سیاست خارجی دستخوش تغییر و 

تحول شود. چنانکه با انتخابات حسین امیر عبداللهیان 
به عنوان وزیر امور خارجه، وی رویکرد دستگاه 
سیاست خارجی را تمرکز بر همسایگان و کشورهای 
منطقه عنوان کرد. هر چند که وی در اظهار نظرهای 
متفاوت به این نکته نیز اشاره داشته که غرب را نیز 
کنار نخواهیم گذاشت. با این حال اگر نگاهی به نوع 
تعامل ایران با کشورهای منطقه بیندازیم، خواهیم 
دید که طی سال های اخیر کشورهای منطقه از جمله 
عراق، سوریه ، ترکیه، امارات، قطر، بحرین، عربستان 
و... در روابط منطقه ای همواره بر مبنای رویکردهای 
همگرایی در جهان عرب با ایران برخورد کرده اند. 
حتی در روابط دو جانبه نیز شرایط به گونه ای نبوده 
که ایران بتواند از تمام ظرفیت ها در توافق با سایر 
کشورها در جهت سود آوری استفاده کند. مؤید این 
نکته را می توان در نوع رویکرد کشورهای حوزه خلیج 
فارس نسبت به پیشنهاد ایران در چند سال گذشته 
مشاهده کرد. جایی که حسن روحانی رئیس جمهور 
سابق کشورمان در  مهرماه ۹۸ در راستای ایجاد صلح 
بین کشورهای ساحلی خلیج فارس طرح صلح هرمز 
را مطرح کرد اما به جز چندکشور مثل کویت، قطر 
و عراق سایر کشورهای منطقه به آن روی خوشی 
نشان نداند. از همین رو است که گفته می شود اگر 
هم می خواهیم به تمرکز بر روابط خود با کشورهای 
منطقه و گسترش آن بیندیشم ابتدا باید منافع خود 
را در این روابط جست وجو کنیم و ببینیم که در 

صورت ایجاد ارتباط موثر با کشورهای منطقه چه 
مزایا و منافعی به کشورمان خواهد رسید. طی سالیان 
اخیر سوریه و عراق کشورهایی بودند که بیشترین 
کمک ها را از جانب ایران در حوزه های مختلف از 
کمک های اقتصادی گرفته تا دیپلماتیک، سیاسی و 
مستشاری دریافت کرده اند. اما پرسش اینجا است که 
این میزان از کمک ها چقدر برای کشورمان بازدهی 
داشته و اساسا چه میزان باعث تاثیر  ایران در این 
کشورها و ایجاد حوزه نفوذ برای کسب سود اقتصادی 
و تجاری بیشتر شده است؟ این در حالی است که 
در عمل می بینیم این کشورها در راستای منافع 
ملی خودشان عمل می کنند و قراردادها و مناسبات 
اقتصادی تازه خود را شکل می دهند. در عراق ایران 
تحرکات بسیاری از جهت کمک های مختلفی داشت 
و این انتظار می رفت که حداقل بتواند نقش موثری در 
اقتصاد عراق ایفا کند اما یکی از نخستین کارهایی که 
عراقی ها انجام دادند این بود که به توافقات اقتصادی 
اتحادیه عرب برگشتند و همین بازگشت باعث شد 
که خیلی از شرکت های ایرانی قربانی شوند؛ زیرا در 
نظام های تعرفه ای که کشور عراق با دیگر کشورهای 
عربی در قالب اتحادیه عرب دارند، یکسری نظام های 
تعرفه  ای ترجیحی شکل گرفت که عملا امکان رقابت 
را از شرکت های ایرانی گرفت و همین  موجب شده تا 
روزبه روز نقش ایران در اقتصاد عراق کاهش پیدا کند. 
روند امور در سوریه نیز به همین گونه خواهد بود و 

قدر مسلم با اینکه دولت سوریه برای ایران اولویت قابل 
توجهی قائل است اما اگر بحث به منافع ملی برسد 
قطعا با سایر کشورهایی که حتی شاید در تقابل با ایران 
باشند نیز پای یک میز بنشینند. لذا به نظر می رسد 
اگر ایران در رویکرد خود تغییری ندهد  و با همان نگاه 
سابق به کشورهای منطقه و همسایگان نگاه کند نه 
تنها منافعی از ارتباط با این کشورها کسب نخواهد 
کرد بلکه کم کم جایگاه خود در کشورهای منطقه را 

نیز از دست خواهد داد. 
  حركت بر مبنای منافع ملی

»منافع ملی« واژه ای است که همه کشورها 
راهبردها و استراتژی های خود را در روابط بین الملل 
و همکاری با سایر کشورها براین مبنا قرار می دهند و 
ایران نیز از این قاعده مستثنی نیست. اما بعضا دیده 
می شود که در برخی روابط منافع ملی احصا نشده 
و صرفا براساس برخی رویکردها فقط  فوایدی به 
کشورهای مقابل رسیده است. این در حالی است که 
راه برون رفت از این شرایط و ارتباط موثر با کشورهای 
منطقه تنش زدایی، ایجاد پیمان  های منطقه ای و 
کمک به صلح و ثبات در منطقه است. این امری ثابت 
شده است که کشورهایی که از فضای تنش دوری 
می کنند، در عمل فضای حیاتی برای خودشان ایجاد 
می کنند و منافع ملی خودشان را گسترش می دهند. 
لذا ایران باید ضمن پرداختن به همکاری های دو یا 
چند جانبه منطقه ای مثل آنچه در سازمان همکاری 
شانگهای رقم زده به دنبال منافع اقتصادی خود نیز 
از بازارهای کشورهای منطقه باشد. ایران به راحتی 
می تواند بازارهای عراق، سوریه و سایر کشورهای 
منطقه را در اختیار داشته باشد به این شرط که 
سیاست خارجی خود را مبتنی بر تنش زدایی و 
صلح  و ثبات در منطقه قرار دهد. هر چند که در 
این میان نمی توان از تاثیر تحریم ها نیز به سادگی 
گذشت، چراکه حتی کشورهای همسایه مثل عراق 
که روابط نزدیکی با ایران دارند و انتخابات پارلمانی 
این کشور نیز اخیرا برگزار شده و به نظر می رسد 
جریان های حامی  و موافق ایران روی کار بیایند  
نیز با وجود تحریم ها نمی توانند تبادلات اقتصادی 
مناسبی با کشورمان داشته باشند  و همین مساله نیز 
باعث می شود که شاید از توافقات اقتصادی با تهران 
دست کشیده و به سوی دیگر کشورهای منطقه ای یا 
فرامنطقه ای کشیده شوند. به نظر می رسد ایران در 
راستای سیاست تمرکز با همسایگان خود ابتدا باید 
مساله تحریم ها و برجام را به سرانجامی برساند تا 
بتواند از ثمرات آن در تعامل با غربی ها و کشورهای 
منطقه بهره ببرد. لذا اگر مساله برجام و تحریم ها 
حل و فصل و به توافق منجر نشود، سیاست تمرکز بر 
کشورهای منطقه، احیای روابط با عربستان و روابط 
دوجانبه با همسایگان نیز آن طور که باید، نخواهند 

توانست که منافع ایران را تامین کنند.

آرمان ملی- مطهره شفيعی: »اصلاح روند اقتصاد و ایجاد اشتغال 
یکی از رسالت های مجلس یازدهم است«، »مجلس یازدهم می خواهد 
اقتصاد کشور را نجات دهد«، »5 اقدام ویژه مجلس یازدهم برای نجات 
اقتصاد، کاهش فقر و توزیع عادلانه ثروت« و شعارهای زیاد دیگری مجلس 
یازدهم از ابتدای آغاز فعالیت خودش مطرح کرد. نمایندگان مجلس 
به خوبی می دانستند با توجه به مشکلات اقتصادی و معیشتی که جامعه 
با آن دست و پنجه نرم می کند، طرح ادعاها و وعده های اقتصادی می تواند 
در القای کارآمدی این مجلس نقش موثری ایفا کند. از همان ابتدا که 
نمایندگان تازه وارد مجلس وعده های اقتصادی می دادند کارشناسان نسبت 
به این اقدامات احساس خطر کرده و معتقد بودند عدم تحقق این وعده ها 
فشار بیشتری بر مردم وارد می کند اما نمایندگان یازدهم چندان توجهی به 
این هشدارها نشان نداده و نمی دهند. یکی دیگر از محرک های نمایندگان 
مجلس یازدهم برای طرح شعارهای اقتصادی، ناکارآمد نشان دادن دولت 
روحانی بود چنانکه درصدد آن بودند که این گونه القا کنند دولت تلاش برای 
رفع مشکلات اقتصادی ندارد، بنابراین مجلس با ورود به این حوزه به رفع 
ناکارآمدی های دولت روحانی می پردازد که البته در حد حرف باقی ماند و 
هیچ طرحی برای حل مشکلات اقتصادی از سوی مجلس ارائه نشد تا هدف 

مقابله با دولت روحانی بیش از پیش آشکار شود. 
  شعاردهندگان كجا رفتند؟

نکته قابل تامل اینجاست که احسان خاندوزی وزیر اقتصاد پیش از ورود 
به این وزارتخانه، نماینده مجلس یازدهم و نایب رئیس کمیسیون اقتصادی 
بود. او در طول دوران حضورش در مجلس طرحی برای بهبود وضعیت 
اقتصادی ارائه نکرد و همین موضوع در صلاحیت او برای تصدی وزارت 
اقتصاد تردید ایجاد کرد اما به هر حال همین نمایندگان مجلس رای به 
حضور او در دولت دادند. یکی از اقداماتی که مجلس یازدهم برای تبلیغ 
اقدامات خود در حوزه اقتصادی انجام داد، تشکیل شورای جدید اقتصاد بود 
که تا به امروز اقدام موثری از سوی این شورا مشاهده نشد و تنها به ابزاری 
برای القای تلاش های اقتصادی نمایندگان مجلس یازدهم تبدیل شده است. 

همچنین جالب اینجاست که علی رضا زاکانی نماینده مجلس یازدهم بود 
که چنین گفت: »خط سیر اول در مجلس یازدهم این است که در راستای 
ایجاد ثبات اقتصادی، مانع سیاست گذاری غلط بودجه ای برای آینده باشیم 
و شرایط فعلی را به سمتی هدایت کنیم که از روش های درست، منابع دولت 
را تأمین کنیم، از طرف دیگر با نظارت هایی که اعمال می کنیم شرایط 
به سمتی هدایت شود که این بی ثباتی و تلاطمی که  در اقتصاد ایران وجود 
دارد و حاصل افزایش کسری بودجه دولت بود، به کشور آسیب نزند.« اما 
خودش از مجلس استعفا داد تا شهردار شود بنابراین بهبود شرایط اقتصادی 

برای او تنها یک شعار بود.
  صدای اصولگرايان هم بلند شد

عملکرد شعاری و نه اجرایی مجلس یازدهم صدای اعتراض اصولگرایان 
که ۲ اسفند ۹۸ به کاندیداهایشان افتخار می کردند را درآورده است چرا 
که نه اثری از انقلابی گری و نه نشانی از بهبود وضعیت اقتصادی است. 
روز یکشنبه کانال »عصر مجلس«  در نظرسنجی هایی از مردم ۲۲ استان 
درخصوص عملکرد نمایندگان مجلس پرسید که نزدیک  به 60 درصد 
مردم از عملکرد نمایندگان استان خود ناراضی بودند و عملکردشان را قابل 
قبول نمی دانستند. در برخی استان ها نارضایتی به ۸0 درصد می رسد. 
همین نظرسنجی سبب شد تا اصولگرایان هم به بیان نقدهایشان از مجلس 
یازدهم بپردازند! نکته قابل تامل اینجاست که دلواپسان اصولگرا در به 
چالش کشیدن عملکرد مجلس یازدهم پیشرو هستند چنانکه صادق 
کوشکی فعال دلواپس اصولگرا می گوید: »مجلس یازدهم به چند دلیل در 
انجام تعهداتی که به مردم داده بود و در پاسخگویی به مطالبات جامعه تا الان 
موفق عمل نکرده است. یک بخش از مساله به سازوکار انتخابات مربوط است 
که بر اساس آن بسیاری از افرادی که وارد مجلس شده اند، افرادی هستند 
که توانایی لازم برای ایفای وظایف نمایندگی را ندارند.« وی افزود: »نکته 
دیگر آنکه مجلس به تعبیر حضرت امام باید عصاره فضائل ملت باشد. اگر 
همین الان به مجلس نگاه کنیم، متوجه می شویم که چنین است یا خیر. 
وقتی نماینده ای با عنوان لیست سی نفره اصولگرایی وارد مجلس می شود و 

هم وغم او این است که وام بگیرد و دلار بخرد و منتظر گران شدن دلار باشد، 
معلوم می شود که عصاره فضیلت جامعه نیست. یا وقتی برخی نمایندگان 
در چاپلوسی رئیس مجلس مسابقه می دهند و می خواهند که فقط مورد 
توجه او قرار بگیرند مشخص می شود که واقعا نماینده مردم هستند یا خیر.«  
محمد مهاجری، فعال و تحلیلگر سیاسی درباره نارضایتی از مجلس یازدهم 
گفت: نمی دانم چقدر درست است اما برداشتم این است که این نظرسنجی 
دقیق نیست زیرا وقتی به علت نارضایتی مردم به حوزه های انتخابیه مراجعه 
می کنیم، می بینیم که لزوما به عملکرد نمایندگان بازنمی گردد، بلکه آنها 
اساسا نمایندگان کنونی مجلس را نمایندگان اکثریت مردم نمی دانند؛ 
بنابراین وقتی از مردم بپرسیم که آیا از نمایندگان کنونی راضی هستید، 
با پاسخ منفی مواجه می شویم.« او ادامه داد: »فارغ از این نظرسنجی ها 
که معیار دقیقی ندارند اما می توان گفت که هیچ اتفاق خارق العاده ای در 
مجلس یازدهم مشاهده نشده است؛ نه مصوبه  مهمی تصویب شده نه آنکه 
نطق و سخن مهمی از مجلس شنیده شده است. بخشی از توان مجلس در 
دولت قبل برای مقابله با دولت و سنگ اندازی پیش پای دولت آقای روحانی 
مصرف شد و حالا هم در دولت جدید اتفاق ویژه ای مشاهده نشده است و 
حتی مجلس تکلیف خود را با دولت سیزدهم روشن نکرده است که آیا مدافع 
دولت است یا منتقد آن.« مهاجری همچنین تصریح کرد: »مجلس تا کنون 
کار خاصی در حوزه مهار تورم، افزایش اشتغال یا موضوعات دیگری که 
به طور مستقیم به دغدغه های مردم مرتبط است، انجام نداده است و یکی دو 
طرح پر حاشیه را پی گرفته از جمله طرح صیانت از فضای مجازی و شفافیت 
آرای نمایندگان که هر دو هم سیاسی بوده اند.« یک نماینده ادوار مجلس 
هم معتقد است: مردم این روزها از وضعیت اقتصادی و معیشتی ناراضی 
هستند و همین مسأله باعث کاهش سرمایه اجتماعی شده است بنابراین 
این مجلس باید در این حوزه از خود اقدامی نشان دهد که اثرش بر زندگی 
مردم به لحاظ معیشتی ملموس و مشخص باشد اما تاکنون نتوانسته که این 
کار را انجام دهد. احمد بخشایشی اردستانی یادآور شد: مردم از نمایندگان 
خود ناراضی هستند که چرا هر روز کالاها و خدمات گران تر می شود. وقتی 
دلار گران می شود طبیعتا اقلام خوراکی نیز گران می شود بنابراین مردم 
اولویت نخست را رسیدگی به موضوعات معیشتی می دانند اما مجلس 
نتوانست این مطالبه را پاسخ گوید. وی با اشاره به نقش ریل گذاری مجلس 
افزود: وقتی مجلس لایحه بودجه دولت آقای روحانی را با 400 هزار میلیارد 
تومان کسری قبول می کند، یعنی کارش ایراد دارد چون کسری بودجه 
بسترساز تورم و گرانی کالا و خدمات است. در نتیجه مردم ناراحت می شوند.

چرا وعده های اقتصادی مجلس يازدهم عملی نشد؟   

وعده  دهندگان بهارستان، شهردار و وزیر شدند!       
   كوشکی: مجلس يازدهم عصاره فضائل ملت نيست

گشایش در حصر موضوعی بود که چند روز گذشته 
سوژه گزارش ها شد چون کروبی سخنرانی کرد. خبر رسید 
رهنورد رفع حصر شده و  خاتمی هم سخنرانی کرده اما دیروز 
یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: به نظر من دو بحث 
سخنرانی آقای خاتمی و کروبی را باید مستقل از هم دید 
چون آقای خاتمی در حصر نیستند. درست است که برای 
او هم محدودیت هایی بوده اما به هرحال حصر نیستند و این 
دو سخنرانی هم جدای از هم بوده است.« جواد امام افزود: 
»آقای خاتمی در یک جلسه ای که به مناسبت بزرگداشت 
علامه حکیمی برگزار شد، بنا به اصراری که صورت گرفت و 
بدون برنامه ریزی قبلی سخنانی را مطرح کردند اما اگر بنا به 
گشایش باشد، لازمه آن این است که ایشان بتوانند رسما در 
هرجایی که خودشان علاقه داشتند حضور یافته و جلسات 
از قبل تعریف شد و سخنرانی های از قبل اعلام شده داشته 

باشند.

علی لاریجانی گرچه این روزها در سکوت سیاسی به سر 
می برد اما بی شک هر زمان این سکوت را کنار بگذارد، در 
آرایش و معادلات صحنه اثرگذار خواهد بود؛ به همین دلیل 
برخی معتقدند او می تواند راه هاشمی را برود تا بالانسر دو 
جناح سیاسی باشد؛ در این صورت با اقبال مواجه خواهد 
شد. غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی درباره آینده سیاسی علی 
لاریجانی گفت: الان فضا به گونه ای است که خیلی شرایط 
برای فعالیت شخصیت هایی همچون آقای علی لاریجانی 
فراهم نیست. بهترین کار او این بود که سکوت کرده است. 
البته آقای لاریجانی می توانست برای کشور مفید باشد اما به 
هر دلیلی این فرصت به او داده نشد. وی با بیان اینکه مدل کار 
علی لاریجانی را می پسندد، افزود: علی لاریجانی هم اکنون 
درحال نگاه کردن به صحنه اداره کشور است. او مثل برخی ها 
نیست که نمک بخورد و نمکدان بشکند. بچه های انقلاب اگر 
جفایی هم ببینند برای انقلاب و نظام و شهدا سکوت می کنند. 

هل داد یا سیلی زد، مهم نبود بلکه برخورد نماینده مجلس 
با سربازی مهم بود که می خواست مانع قانون شکنی شود. 
 اقدام علی اصغر عنابستانی با حواشی زیادی همراه بود تا اینکه

۲0 شهریور نماینده مردم سبزوار در مجلس از مختومه شدن پرونده 
درگیری اش با سرباز راهنمایی و رانندگی خبر داد. عنابستانی 
گفته بود: با وساطت برخی از دوستان، از شکایت صرف نظر کردم و 
سرباز راهور نیز شکایتش را پس گرفت اما دیروز سخنگوی هیات 
نظارت بر رفتار نمایندگان در مجلس شورای اسلامی، تاکید کرد 
که پرونده آقای عنابستانی در حال طی کردن روند بررسی خود 
است. حجت الاسلام موسی غضنفرآبادی، درباره آخرین وضعیت 
پرونده های مطروحه در هیات نظارت بر رفتار نمایندگان، بیان کرد: 
به طور کلی می توان گفت که به تعدادی از پرونده ها رسیدگی شده و 
تعدادی از پروندها همچنان در حال بررسی می باشد. برخی از موارد 
در راستای ایفای وظایف نمایندگی تشخیص داده شده است و برخی 
هم در راستای ایفای وظایف نمایندگی تشخیص داده نشده است. 

 علی لاريجانی
 در غيبت صغری

 پرونده عنابستانی 
به كجا رسيد؟

گشايشی درباره حصر 
صورت نگرفته 

»آرمان ملی« سياست خارجی دولتبا تمركز بر كشورهای منطقه را بررسی می  كند:  

چالش »روابط با همسايگان« با اولويت »منافع ملی« 
   تنش زدايی در سياست منطقه ای؛ گسترش منافع ملی 


